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Nr 27 11/2023 

 

Wieści Mrągowskie 
Miesięcznik Parafii Ewangelicko - Augsburskiej w Mrągowie 

Listopad 

Hasło roku z 1 Mż 16,13 

Tyś Bóg, który mnie widzi.  

  

Hasło miesiąca: On sam rozpościera niebiosa i kroczy po falach morskich. 
On stworzył Niedźwiedzicę, Oriona, Plejady i Gwiazdozbiór Południa.   

Hi 9,8-9 
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Refleksja 
Wy jesteście solą ziemi; jeśli tedy sól zwietrzeje, czymże ją nasolą? Na nic 

więcej już się nie przyda, tylko aby była precz wrzucona i przez ludzi podeptana. 

Mt 5,13 

Sól odgrywała niezwykle ważną rolę w starożytności i nadal jest istotnym 
składnikiem w dzisiejszej kuchni. W kontekście tej przypowieści, Jezus odnosi 
się do roli swoich uczniów, którzy są wezwani do wpływania na świat wokół 
siebie. Chociaż są niewielką grupą ludzi w porównaniu z ogólną populacją, to ich 
wpływ na świat może być ogromny, podobnie jak sól, choć potrzebna  
w niewielkich ilościach, nadaje smak i zachowuje trwałość wielu potrawom. 

Sól ma kilka istotnych cech, które można przełożyć na rolę chrześcijan  
w świecie. Po pierwsze, sól jest konserwantem. Chrześcijanie, żyjąc zgodnie  
z naukami Jezusa, powinni wpływać na moralność i etykę społeczeństwa, 
pomagając w zachowaniu wartości i zasad, które są ważne dla wspólnego dobra. 
Podobnie jak sól chroni przed zepsuciem żywność, tak samo chrześcijanie 
powinni chronić społeczeństwo przed moralnym rozkładem. 

Po drugie, sól nadaje smak potrawom. Chrześcijanie, żyjąc z miłością, 
współczuciem i uczciwością, powinni dodawać "smaku" życiu ludzi wokół nich. 
Ich przykład i dobre uczynki powinny sprawiać, że świat staje się lepszy  
i bardziej znaczący. Sól, podobnie jak chrześcijanie, ma zdolność zmieniania 
rzeczy na lepsze. 

Jednakże, w 
przypowieści Jezusa jest 
również ostrzeżenie. Sól 
może stracić swoją siłę, 
jeśli zostanie 
zanieczyszczona lub 
rozcieńczona. Podobnie, 
chrześcijanie muszą dbać  
o swoją integralność  
i autentyczność, aby ich 
wpływ na świat był 
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skuteczny. Jeśli zapomną o swoich wartościach i przestaną żyć zgodnie  
z naukami Jezusa, stracą zdolność wpływania na świat i staną się bezużyteczni. 

Przypowieść Jezusa o soli ziemi przypomina chrześcijanom, że są wezwani 
do wpływania na świat wokół siebie, zachowując moralność, dodając smak życiu 
innych i chroniąc przed zepsuciem. Jednakże, muszą być ostrożni, aby nie stracić 
swojej integralności. W miarę jak chrześcijanie będą żyć według tych nauk, będą 
w stanie spełnić swoją rolę jako "sól ziemi" i wpływać na świat w pozytywny 
sposób. Amen 

ks. Bartłomiej Polok 

 

Z ŻYCIA Parafii - październik 
Święto Parafialne 2023 

Z wielką radością przeżywaliśmy 
nasze Dziękczynne Święto Żniw - Święto 
połączone ze Świętem Parafialnym z okazji 
62-lecia kościoła po powojennej odbudowie 
w kościele w Mrągowie. Bardzo cieszymy 
się, że nasz kościół był pełen. 

Święto rozpoczęły nasze dzieci 
wchodząc procesjonalnie z koszykami  

z darami, prowadzone 
przez księdza Bartka wraz 
z Radą Parafialną. Dzieci 
wręczyły dary dla ks. 
Bartka, który następnie 
kładł je na ołtarzu. To nie 
był koniec ich udziału  
w naszym święcie, 
ponieważ następnie 
podzieliły się z nami 
historią powstania chleba 
oraz kilkoma piosenkami, 
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zachęcając zebranych do włączenia się w śpiew. 

Również nasz chór prowadzony przez p. Danusię uświetnił nabożeństwo  
3 pieśniami. Zebrani korzystając z przygotowanych programów z tekstami 
wykonywanych pieśni mogli włączać się do wspólnego śpiewu. 

Po nabożeństwie wszyscy zostali zaproszeni na wspólny poczęstunek w sali 
w Koinonii. Ucztowanie poprzedził ks. Bartek z krótką modlitwą, następnie 

przystąpił do krojenia  
i rozdawania chleba 
wszystkim biesiadnikom, 
z pomocą  
p. Eli. W trakcie 
poczęstunku dla dzieci 
zapewniono również 
dodatkowe atrakcje  
w postaci baniek 
mydlanych oraz krówek  
z zadaniami. 

Dziękujemy 
serdecznie wszystkim i każdemu z osobna za pomoc w przygotowaniach, a także 
podczas i po wydarzeniu. Dziękujemy za pomoc przy strojeniu kościoła w sobotę 
oraz wszystkim którzy przywieźli nam dary. Wszystkie zebrane produkty zostały 
przekazane dla 
Domów Opieki 
w Mrągowie. 

zdjęcia: E. & 
B. Polok 
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Koncert Pro Musica 
Antiqua 

W piątek 06.10.2023 
r. o godz. 18:00 odbył się 
w naszym kościele 
kameralny koncert Pro 
Musica Antiqua. Od 
muzyki mistrzów baroku do 
wczesnego klasycyzmu.  

Założycielem, 
a zarazem kierownikiem artystycznym i menadżerem jest Leszek Szarzyński. 
Skupił on wokół siebie wybitnych artystów - solistów orkiestr symfonicznych  
i profesorów Akademii Muzycznych. 

Dziękujemy bardzo Mrągowskiemu Centrum Kultury za współorganizację 
koncertu! 

zdjęcie: M. Brzeziński 

 

KONCERT JAZZOWY " 
Louis Matute Large Ensemble "  

Koncert odbył się 28 
października 2023 w Parafii 
Ewangelicko-Augsburska  
w Mrągowie organizatorem było 
Mrągowskie Centrum Kultury. Nie 
będę się rozpisywał napiszę tylko 
kto był ten wie co chciałbym powiedzieć w temacie koncertu . Był to doskonały 
koncert i świetna realizacja jak to jedna pani napisała "Prawdziwa muzyczna 
uczta zarówno dla ucha jak i ciała". Wielkie brawa dla artystów , publiczności 
która wypełniła kościół po brzegi i wielkie brawa dla organizatora za 
kreatywność . Czekamy na więcej takich koncertów. 

Tekst i zdjęcie: Marcin Brzeziński 
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Nabożeństwo z okazji 506. 
Pamiątki Reformacji 

W niedzielę (29.10.23 r.) 
świętowaliśmy w naszym kościele 
506. Pamiątkę Reformacji. 
Nabożeństwo rozpoczęło się 
wołaniem: "Stuka, puka młotek w 
stare drzewo kościelne, do 

upamiętania wzywa dusze 
wierne", po którym mogliśmy 
wysłuchać pieśni naszego chóru 
parafialnego. Poza Pamiątką 
Reformacji uczestniczyliśmy 
również w Sakramencie Chrztu 
Świętego, przyjmując do grona 
Kościoła małego Wincenta. 

Po uroczystym 
nabożeństwie wszyscy 
zaproszeni zostali na wspólne 
świętowanie, okraszone 

pysznym tortem 
reformacyjnym oraz 
ciasteczkami w kształcie 
Róży Lutra. 

Dziękujemy bardzo 
wszystkim 
zaangażowanym  
w przygotowania do 
naszego święta! 
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zdjęcia: E. & B. Polok 

 

Sola Scriptura 2023/2024 

W tygodniu (23.10-27.10) prawie wszyscy nasi szóstoklasiści przystąpili do 
Konkursu Wiedzy Biblijnej Sola Scriptura 2023/2024. Do konkursu przystąpiło 
sześcioro uczniów. Uczniowie byli przygotowywani do konkursu przez ks. 
Bartka i miło poinformować, że cała szóstka dostała się do kolejnego etapu 
diecezjalnego. Miło też poinformować, że jeden z uczniów zdobył maksymalną 
ilość punktów! 

 Serdecznie 
gratulujemy 
naszym uczniom 
i życzymy 
sukcesów na w 
etapie 
diecezjalnym, 
który będzie miał 
miejsce 
09.12.2023. 
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Wieczór Reformacyjny 
2023 

Dnia 31.10.2023 r.  
o godz. 17, spotkaliśmy się  
w Sali w Koinonii na 
Wieczorze Reformacyjnym. 
Nie zabrakło śpiewu, refleksji 
nad tym, co to znaczy być 
świętym kiedyś oraz dzisiaj,  
a także owoców, przekąsek 
oraz rozmaitych słodkości 

ubogacających ten Wieczór. 

Zebrani mogli się poczęstować zupą dyniową przygotowaną przez 
pastorową Elę oraz ks. Bartka, a także ciasteczkami reformacyjnymi w kształcie 
Róży Lutra, jak również bezalkoholowym grzańcem. 

 

zdjęcia: E. Polok 
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OGŁOSZENIA  
Pomoc transportowa 

Inicjatywa pomocy transportowej działa! Skierowana jest dla osób, które 
chciałyby przyjechać na nabożeństwo w kościele w Mrągowie, ale nie mają jak. 
Jeśli jesteś jedną z takich osób, prosimy o zgłoszenie chęci przyjazdu najpóźniej 
do piątku danego tygodnia. Postaramy się zorganizować transport do kościoła. 
Natomiast jeśli ktoś regularnie dojeżdża na nabożeństwa i posiada wolne miejsca 
w aucie – również prosimy o zgłoszenie się. 

 

Wypożyczalnia sprzętu rehabilitacyjnego 

Wypożyczalnia posiada w ofercie takie sprzęty jak łóżka elektryczne, 
materace przeciwodleżynowe, wózki inwalidzkie, krzesła toaletowe  
i prysznicowe, siodełka na wannę, balkoniki, chodziki oraz kule. 

Rezerwacji sprzętu można dokonać telefonicznie (tel. 690-128-927) lub 
mailowo (koinonia.mragowo@gmail.com). W celu wypożyczenia sprzętu należy 
skontaktować się z nami, przyjechać po sprzęt, podpisać umowę oraz zapłacić  
z góry za miesiąc wypożyczenia. Transport sprzętu jest we własnym zakresie. 

 

Stacja Socjalna „Koinonia” 

Stacja Socjalna to punkt nieodpłatnego wydawania pampersów, ubrań, 
podkładów i środków opatrunkowych dla najbardziej potrzebujących.  
W dyspozycji posiada parę elektrycznych łóżek rehabilitacyjnych, wózków 
inwalidzkich, chodzików. 

Pomoc praktyczną Stacja Socjalna realizuje poprzez odwiedzanie obłożnie 
chorych i niepełnosprawnych, pomoc materialną, pomoc w znalezieniu pracy 
osobom bezrobotnym. Jeśli potrzebujesz skorzystać ze świadczonych przez 
Stację Socjalną usług prosimy o kontakt z parafią. Numer tel. to 89 741 30 44. 
Chętnie pomożemy! 
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Centrum Integracji Społecznej 

Biuro Centrum Integracji Społecznej zajmuje 
się pośrednictwem pracy, pomagając osobom 
mającym trudności ze znalezieniem zatrudnienia, 

jak i przedsiębiorcom, którzy nie mogą pozwolić sobie na zatrudnienie 
pracowników na umowie o pracę.  

Biuro działa prężnie, na dzień 31.10.2023 uczestnikami Indywidualnego 
Programu Zatrudnienia Socjalnego zostało już 81 osób! Zachęcamy do 
zgłaszania się! 

 

Prezent pod choinkę 

Jak co roku nasza Parafia pragnie włączyć się w akcję Centrum Misji i 
Ewangelizacji – Prezent pod choinkę. Akcja ma na celu niesienie pomocy tym, 
którzy jej potrzebują; pokazanie, że mając niewiele, też można się dzielić; uczyć 
empatii i wrażliwości; dać sposobność do charytatywnej aktywności. Najlepsze 
w niej jest to, że daje radość zarówno obdarowującemu, jak i obdarowanemu. 
W tym roku akcja trwa od 1 października do 12 listopada. W tym czasie można 
przygotować swój prezent. 
Prezent można zrobić na kilka sposobów: 
– zrobić prezent samemu i dostarczyć na parafię  
– wpłacić 60 zł na „wirtualną paczkę”, 
– wpłacić dowolną 
ofiarę na listę dostępną 
w kancelarii 
parafialnej. Można to 
zrobić w godzinach 
kancelarii lub po 
nabożeństwie. Za 
pieniądze ze zbiórki 
Parafia przygotuje 
paczki. 
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 Hasło miesiąca - Listopad 
On sam rozpościera niebiosa i kroczy po falach morskich. On stworzył 

Niedźwiedzicę, Oriona, Plejady i Gwiazdozbiór Południa. Hi 9,8-9 

  

Listopad w naszej ewangelickiej tradycji przygotowuje nas do ważnego 
święta, w szczególności na Mazurach, jakim jest Niedziela Wieczności. Niestety 
przez lata nasz ewangelicki kościół przejmuje często inne zwyczaje jak  
1 listopada i nadaje im teologiczne i liturgiczne znaczenie. Zaś w ewangelickiej 
historii i tradycji gdzieś zapominamy i pomniejszamy znaczenie Niedzieli 
Wieczności, jako dnia świątecznego, kiedy wspominamy tych, którzy od nas 
odeszli i rozmyślamy o Wieczności – Domu Ojca naszego, do którego wszyscy 
podążamy. Czas końca roku kościelnego (ostatnie trzy niedziele przed 
Adwentem) to właśnie okres uświadomienia sobie wielkości Boga, Jego 
wszechmocności i panowania nad światem i człowiekiem. Dlatego w listopadzie 
rozważamy słowa Hioba o wielkości Boga, iż Pan jest ponad wszystkim On sam 
rozpościera niebiosa i kroczy po falach morskich. On stworzył Niedźwiedzicę, 
Oriona, Plejady i Gwiazdozbiór Południa... czy dalej: czyni wielkie, niezbadane 
rzeczy i cuda, którym nie ma miary... Boży plan zbawienia człowieka, 
wyzwolenia do z więzów doczesności, grzechu i upadku jest nie do zrozumienia 
przez człowieka. To wyjątkowe dzieło dokonane w krzyżu Jezusa Chrystusa, 
gdzie sam Bóg darowuje siebie za nasze grzechy i ponosi karę, która nam 
przypadała – to jest obraz największej i nieocenionej miłości Boga do człowieka. 
Którego przyjęcie wymaga naszej wiary i zaufania w Boży plan. Dlatego my nie 
stajemy przy grobach naszych bliskich jako ci, którzy nie mają nadziei, ale jako 
ci, którzy dziękują Boga za bliskich, za ich miłość, ale również w pewności, że 
Pan uwolni ich i da im nowe życie w dniu zmartwychwstania. My nie musimy im 
stawiać zniczy, które mają jakoby wskazywać drogę, komu? Bogu? Czy On nie 
jest ponad wszystkim i nie wie, gdzie są wierni Jego? Pan w miłości swojej 
wyzwala każdego człowieka, bo Jego ofiara na krzyżu Golgoty jest 
wystarczająca za każdego człowieka, który uwierzył i zaufał Jezusowi... Bóg 
daje odpuszczenie grzechów darmo! Nie za ofiarę za zmarłych, nie za 
wykupienie jakiś listów, odpustów, kupieniu wielu zniczy, czy wielkich 
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kompozycji kwiatowych. Pokory i wiary nam potrzeby w chwili, gdy stajemy 
przy grobach. Pokory przed skończonością naszego życia i wiary, że Bóg nas 
poprowadzi i przeprowadzi przez dolinę cienia, śmierci do życia wiecznego. 
Niechaj miłosierny Bóg błogosławi i prowadzi nas w tym czasie rozważania 
drogi do wieczności. Amen. 

                                                                                         ks. Marcin Pysz 

 

TRANSMISJE NABOŻEŃSTW 
W 2023 roku TVP Kultura kontynuuje emisje niedzielnych nabożeństw. 

Kolejne emisje w listopadzie można oglądać w dniach:  

12 listopada 2023, godz. 8.00 – kościół w Wiśle - Czarne. 

26 listopada 2023, godz. 8.00 - kościół Opatrzności Bożej  
w Zgierzu.  
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PLAN NABOŻEŃSTW – Listopad 2023 R. 
 

Data 
Tekst 

kazalny 
Uroczystość Mrągowo Użranki 

05.11. 
1 J 2, 
12-14 

22. Niedziela po 
Trójcy Świętej 

10:30 

 
 

12.11. 
Rz 8, 
18-25 

3.Niedziela przed 
końcem roku 
kościelnego 

10:30 
12:30 

 

19.11. 
Mt 25, 
31-46 

Przedostatnia 
niedziela roku 
kościelnego 

10:30  

26.11. 
2 P 3, 

(3-7)8-13 

Ostatnia niedziela 
roku kościelnego, 

Niedziela 
Wieczności 

Mrągowo 10:30 
 

03.12. Ps 24 1. Niedziela Adwentu 
10:30 

 
 

- nabożeństwo ze Spowiedzią i Komunią Świętą 
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Wiadomości z kraju 
Synodałowie obradowali w Łodzi.  

W dniach 13-15 października 2023 r. odbywała się w Łodzi 2. sesja XV 
Synodu Kościoła Ewangelicko-Augsburskiego w RP. Rozpoczęło ją 
nabożeństwo Słowa w kościele św. Mateusza w Łodzi. Kazanie wygłosił 
proboszcz parafii ks. Michał Makula. Po nabożeństwie obrady synodu Kościoła 
prowadzone były w kaplicy Mateusik. Na początek biskup Kościoła ks. Jerzy 
Samiec przyjął ślubowanie nowych synodałów. Następnie synod wysłuchał  
i przyjął sprawozdanie rady synodalnej i biskupa Kościoła. W ramach 
podsumowania Trzynastego Zgromadzenia Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej w Krakowie odbyła się dyskusja panelowa, w której wzięli udział: 
zwierzchnik Kościoła bp Jerzy Samiec, przewodnicząca Komitetu Krajowego 
Organizacji Zgromadzenia Anna Wrzesińska, członek Rady ŚFL prof. Jerzy 
Sojka oraz Krajowa Koordynatorka Zgromadzenia Małgorzata Zachraj. Drugi 
dzień obrad rozpoczęła modlitwa, którą poprowadził ks. Tomasz Wigłasz.  
W sobotę ukonstytuowały się komisje synodalne, a synodałowie przyjęli 
sprawozdanie konsystorza i budżet na 2024 r. Synod pracował nad wnioskami, 
nadesłanymi na jesienną sesję. Pięciu przedstawicieli synodu Kościoła brało  
w tym czasie udział w ingresie kardynała bp. Grzegorza Rysia. 

Po obiedzie, w części 
referatowo-dyskusyjnej 
na temat młodzieży  
w Kościele wystąpienia 
mieli ks. dr Ireneusz 
Lukas (Światowa 
Federacja Luterańska), 
ks. Tymoteusz Bujok 
(Ogólnopolskie 
Duszpasterstwo 
Młodzieży) i ks. dr 
Grzegorz Olek 
(Ewangelickie 
Duszpasterstwo 
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Studentów Chrześcijańskiej Akademii Teologicznej). Odbyła się także dyskusja 
w grupach. W niedzielę odbyło się nabożeństwo z Sakramentem Ołtarza  
w kościele św. Mateusza  związane z jubileuszem 95-lecia parafii i kościoła św. 
Mateusza oraz zakończenie obrad synodu Kościoła. 

źródło: luteranie.pl 

 

Uroczystość wręczenia Nagrody Kościoła. 

21 października, podczas jubileuszowej dziesiątej edycji Festiwalu Kultury 
Protestanckiej we Wrocławiu i w ramach obchodów 500 lat Reformacji w tym 
mieście odbyła się uroczystość wręczenia Nagrody Kościoła Ewangelicko-
Augsburskiego w RP im. Królewny Anny Wazówny. 

Wydarzenie poprzedziło nabożeństwo jubileuszowe, które odbyło się w kościele 
św. Marii Magdaleny (dzisiaj funkcjonuje tam parafia polskokatolicka). To 
właśnie w tym miejscu, 500 lat temu wygłoszone zostało pierwsze kazanie  
w duchu luterańskim  we Wrocławiu. Zebranych powitał zwierzchnik diecezji 
wrocławskiej bp Waldemar Pytel. Nabożeństwo poprowadzili duchowni diecezji 
wrocławskiej wraz ze zwierzchnikiem Kościoła bp. Jerzym Samcem. Po 
południu w Starym Ratuszu w odbyła się uroczystość wręczenie Nagrody 
Kościoła. Laureatami 
zostali ks. dr Martin 
Junge i dr hab. Piotr 
Oszczanowski. Ks. dr 
Martin Junge wyraził 
głęboką wdzięczność za 
przyznanie mu nagrody. 
W swoim przemówieniu 
były sekretarz generalny 
ŚFL poruszył problem 
obecnej sytuacji na 
świecie, zwłaszcza w 
kontekście przemocy i 
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okrucieństwa, które mają miejsce na Bliskim Wschodzie oraz na Ukrainie. 
Podkreślił, że nienawiść i pogarda dla drugiego człowieka są źródłem tego typu 
tragedii. Nagroda została również przyznana dr hab. Piotrowi Oszczanowskiemu, 
wybitnemu historykowi sztuki i profesorowi Uniwersytetu Wrocławskiego. Prof. 
Oszczanowski został ukoronowany nagrodą w uznaniu za jego pracę  
i zaangażowanie w rozpowszechnianie wiedzy o ewangelickim dorobku 
kulturowym oraz działania na rzecz ratowania dziedzictwa luterańskiego, ze 
szczególnym uwzględnieniem Dolnego Śląska. Uroczystości zakończył 
wieczorny koncert z okazji Święta Reformacji w Narodowym Forum Muzyki.  
W programie znalazły się utwory J.S. Bacha oraz J.G. Goldberga w wykonaniu 
Wrocławskiej Orkiestry Barokowej pod kierownictwem Jarosława Thiela. 

źródło: luteranie.pl 

 

Naucz nas liczyć dni nasze, abyśmy posiedli 
mądre serce! Psalm 90,12 

W owym czasie wybawiony będzie twój lud, każdy, kto jest wpisany do 
księgi żywota. Dn 12,1 

Już nie jesteście obcymi i przychodniami, lecz współobywatelami  
i domownikami Boga. Ef 2.19 

Listopad - liść opadł. Po tym, jakby przedłużonym okresie lata, prawie 
wszystko w ogrodach, parkach, lasach i na polach zaczyna umierać... Przyroda 
sama podpowiada, że koniec roku coraz bliżej. 

Myślę, że obecna pora roku w naturalny sposób przypomina nam  
o przemijaniu. 1 listopada lub w pobliżu tej daty, odwiedzaliśmy groby naszych 
bliskich. Zbliża się również Niedziela Wieczności. Ostatnio często gram na 
organach na pogrzebach. Siłą rzeczy wsłuchuję się w dane zmarłych osób, 
słucham tekstów i kazań pogrzebowych. Wśród zmarłych są także osoby, które 
dobrze znałam. Wielu z nas przeżywało lub aktualnie przeżywa bardzo trudny 
czas żałoby. Kochani, czy zdajecie sobie sprawę, jaką wspaniałym darem jest 
nasza wiara, nadzieja i miłość (1 Kor 13,13), które Pan Bóg wlewa w nasze 
serca! Jakże biedni są ludzie, którym brak wiary, którzy nie wierzą, że Pan Jezus 
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zmarł i zmartwychwstał! Paweł pisał, że, jeśli tylko w tym życiu pokładamy 
nadzieję w Chrystusie, jesteśmy ze wszystkich ludzi najbardziej pożałowania 
godni." (1 Kor 15,19-20) Pan Jezus odchodząc z tego świata obie cal, że idzie 
przygotować nam miejsce w domu Ojca! Prośmy, by Pan przydawał nam 
każdego dnia wiary w Jego cudowne obietnice! 

Ostatnio usłyszałam zapewnienie jednego z księży, który na cmentarzu, 
przy grobie zmarłego męża powiedział do żony, że jej miłości nikt ani nic nie 
wydrze z serca. I kolejna brutalna prawda czas rzeczywiście leczy - rany. Żałoba 
trwa często długi czas, ale nie trwa wiecznie. Potem przychodzi ten czas,  
w którym uczymy się dziękować Bogu za życie naszego bliskiego  
i z wdzięcznością go wspominać. 

A gdy będzie czasem ciężko, polecam, oczywiście oprócz Biblii, wspaniałą 
książkę, która w wielu trudnych momentach była dla mnie wielka podporą pt. 
Modlitwy serca". 

To wam, powiedziałem, abyście pokój we Mnie mieli. Na świecie doznacie 
ucisku, ale miejcie odwagę: Jam zwyciężył świat. (J 16,33) 

Mój Zbawicielu, niczym samotny żołnierz walczący, by przedrzeć się przez 
terytorium wroga, zastanawiam się czasem, czy uda mi się kiedyś uczynić swój 
dom bezpiecznym. Może w bitwach, jakie stoczyłem, straciłem już zbyt wiele? 
Może cierpienia pozbawiły mnie już sił? Może po prostu nie wiem, co to znaczy 
przestać walczyć? 

Dziękuję, Panie, że znasz 
moje wątpliwości. Dziękuję. 
że widzisz mą walkę  
i przypominasz mi, że jesteś ze 
mną. Dziękuję za 
zapewnienia, że zwycięstwo 
zostało już odniesione. 
Świadomość, że przetarłeś 
szlak uspokaja me napięte 
nerwy. Jak dobrze jest 
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wiedzieć, że nie toczę wojny w pojedynkę! 

Ojcze, pomóż mi, bym przylgnął z całych sił do obietnic, które dałeś swoim 
dzieciom. Bez względu na to, jak będzie trudno, nie pozwól mi nigdy stracić  
z oczu zwycięskiej przyszłości, którą mi zagwarantowałeś. I kiedy każdego dnia 
ruszam do walki, pozwól, bym wysoko trzymał Twój sztandar, aby cały świat 
poznał, że moje serce zostało przypisane Tobie. 

Amen 

Diakon Joanna Sikora 

Modlitwy serca, Edycja Świętego Pawła, 2002 (s. 185) 

źródło: Wieści Wyższobramskie – Listopad (231), 11/2023 

 

 

Rozmowa z siostrą Ewą Cieślar 
Świętujący w tym roku swoje 100-

lecie Ewangelicki Diakonat ,,Eben-Ezer" 
to wyjątkowe i niezwykle ważne miejsce 
nie tylko dla mieszkańców gminy 
Goleszów. Przez wszystkie te lata 
ośrodek był tworzony, rozbudowywany  
i odbudowywany przez niezwykłe osoby, 
w tym pochodzącego z Dzięgielowa  
ks. seniora Karola Kulisza i jego 
następców, siostry diakonisy, liczne 
grono współpracowników, a także 
wolontariuszy i ludzi dobrej woli. Przy 
okazji jubileuszu, którego oficjalne 
obchody zostały przewidziane na 16 i 17 
września br., zadaliśmy kilka pytań 

siostrze Ewie Cieślar, pełniącej funkcję przełożonej dzięgielowskiego Diakonatu 
Zeńskiego „Eben-Ezer”. 
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Jubileusze są dobrą okazją do podsumowań i wspomnień. O ile historię 
Diakonatu można z łatwością znaleźć m.in. w Kalendarzu Goleszowskim na rok 
2023, o tyle osobiste wspomnienia nie są już tak łatwo dostępne. Jak siostra 
wspomina swoje początki w Dzięgielowie? Na jakim etapie historii tego miejsca 
dołączyła siostra do „Eben-Ezer”?  

Wstępując do Diakonatu 
byłam młoda, pełna zapału do 
trudnej i odpowiedzialnej służby. 
Mieszkałyśmy w drewnianym 
baraku, gdzie latem było bardzo 
gorąco - wręcz sauna - a zimą, 
gdy wiał wiatr (dzięgielowska 
Kępa słynie z wiatrów), trzeba 
było palić w piecach kaflowych 
nawet dwa razy dziennie, aby 
było w miarę ciepło. Dla młodych 
sióstr nic jednak nie było za 
trudne Jeżeli chodzi o drugą część 
pytania, to gdy Diakonat we 
wrześniu 1973 roku obchodził jubileusz 50-lecia, byłam już siostrą próbną, gdyż 
dwa tygodnie przed tą doniosła uroczystością otrzymałam czepek i strój siostry 
próbnej. Nabożeństwo odbyło się w kościele Jezusowym w Cieszynie przy 
licznym udziale ważnych gości z kraju i z zagranicy. Wówczas beztrosko 
świętowałam z siostra- mi, a obecnie, w 100-lecie, z dużą odpowiedzialnością - 
jako przełożona (kto by wtedy pomyślał?). 

Czy można spróbować określić orientacyjną liczbę osób, które w 100-
letniej historii Diakonatu były zaangażowane w stworzenie tego miejsca i pracę 
na rzecz jego podopiecznych? Ciekawi mnie też, ile obecnie osób pracuje  
w dzięgielowskim „,Eben- Ezer". 

Trudno określić dokładną liczbę osób, jednak wiemy, że było to liczne 
grono współpracowników, pomocników czy wolontariuszy, jak obecnie 
mówimy. Od 1957 roku Diakonat organizował tzw. Rok Służby dla Pana dla 
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dziewcząt, które poświęcały jeden rok swojego życia, pomagając 
bezinteresownie siostrom w pracy charytatywnej, ucząc się jednocześnie 
pielęgnacji chorych i praktycznego życia. Przez wszystkie te lata uczestniczyło  
w tej służbie przeszło 250 dziewcząt. Po wybudowaniu Domu Opieki ,,Emaus I", 
oprócz duszpasterzy Diakonatu, to siostry zarządzały Domem, prowadząc 
administrację, kuchnię, pralnię oraz przede wszystkim - troszcząc się  
o podopiecznych przy wsparciu uczen- nic z Roku Służby i stopniowo 
zatrudniając personel świecki, który obecnie przejął pracę i kierownictwo (przy 
braku czynnych sióstr) w obu domach. Diakonat jest nadal organem 
prowadzącym Domy Opieki „Emaus I" i,,Emaus II", w których zatrudniamy  
53 pracowników oraz 8 pań z Ukrainy poprzez agencję pracy. Panie te, uciekając 
przed wojną, znalazły u nas nocleg i zatrudnienie. Natomiast w Diakonacie jest 
obecnie 11 sióstr, w tym dwie pracujące.  

Historia pokazuje, że na przestrzeni lat Diakonat zmagał się z różnego 
rodzaju wyzwaniami. Jak to wygląda obecnie? Czy można nakreślić cele, plany, 
a może właśnie wyzwania, przed którymi stoi obecnie Diakonat? 

Diakonat Eben-Ezer" od początków istnienia zmagal się z różnego rodzaju 
problemami i wyzwaniami i nadal się zmaga. Jego założyciel, ks. Karol Kulisz, 
w trudnych sytuacjach powtarzał, że „nie ma na czym nogi postawić, tylko na 
wierze". Obecnie wyzwaniem jest brak powołań do służby w Diakonacie lub 
stworzenie innej formy służby, która stanowiłaby zaplecze kadrowe dla pracy 
diakonijnej, a także pracy w Domu Opieki. Poszukujemy wykwalifikowanych 
opiekunek osób starszych oraz wolontariuszy, którzy mogliby poświęcić trochę 
swojego czasu, aby porozmawiać, zabrać na spacer podopiecznych i wnieść 
trochę optymizmu i radości w ich życie. Myślę, że my - jako społeczeństwo - 
zapominamy lub nie myślimy o tym, że każdy z nas też, być może, będzie 
potrzebował opieki i wsparcia na pewnym etapie swojego życia. Ponadto, mimo 
że budynki naszych Domów Opieki są na bieżąco remontowane  
i modernizowane, ciągle potrzebujemy środków finansowych na modernizację 
kotłowni w „Emaus I", gdzie piec ma 40 lat, czy na wyposażenie pokoi 
mieszkańców, które musimy regularnie uzupełniać. Środki na remonty 
pozyskujemy we własnym zakresie poprzez organizacje kościelne w kraju i za 
granicą, szukamy sponsorów i ofiarodawców, czasem udaje się uzyskać dotacje 
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celowe od władz wojewódzkich, powiatowych czy samorządowych. Środki 
finansowe wnoszone przez osoby skierowane do naszych domów, ich rodziny 
oraz gminy kierujące są natomiast przeznaczane wyłącznie na utrzymanie  
i potrzeby mieszkańców. Mamy wiele planów - wiemy, że jest potrzeba 
uruchomienia w naszej gminie dziennego domu pobytu dla seniora. Mamy 
zaplecze, możliwości techniczne i żywieniowe, a nawet część kadry, lecz brak 
środków finansowych. Wierzymy jednak, że to Boże cele ostatecznie wezmą 
górę nad tymi ludzkimi i o to się modlimy. 

Od 2009 roku pełni siostra funkcję siostry przełożonej. Jaka jest największa 
motywacja do pracy na rzecz osób potrzebujących, która dostarcza siostrze 
osobistej satysfakcji? 

Zanim zostałam wybrana na przełożoną, pracowałam przez 8 lat w Domu 
Opieki „Tabita" koło Warszawy oraz przez 12 lat w Domu Opieki „Emaus", 
zajmując się podopiecznymi. Ważne dla mnie było, by osoby te miały 
zapewnione poczucie bezpieczeństwa, były „zaopiekowane" i zadowolone (choć 
z tym bywa rożnie). Każdy ich uśmiech motywował do tego, by nie ustawać  
w czynieniu dobra. W tym czasie przekonałam się też, jak ważną sprawą jest, by 
osoba odchodząca (umierają- ca) nie była sama, by były osoby, które towarzyszą 
jej w przejściu na ten ,,drugi brzeg". Jest to bardzo ważne. Obecnie, przebywając 
wśród naszych mieszkańców domu opieki, satysfakcję i radość przynosi mi to, że 
mają coraz lepsze warunki i są zadowoleni z pobytu. 

Jak czytamy we wspomnieniach ks. Emila Gajdacza, zaczęło się prosto  
z potrzeby serca, z potrzeby niesienia pomocy tym, którzy „nie potrafi a prosić 
albo proszą o pomoc bardzo cicho", a więc sierotom, wdowom, osobom 
niepełnosprawnym, bezrobotnym, uzależnionym od alkoholu, bezdomnym  
i seniorom. A kto obecnie jest pod opieką dzięgielowskiego Diakonatu? 

Słowa śp. ks. Emila Gajdacza, że potrzeba niesienia pomocy bliźnim 
wypływała wprost z serca, są nadal aktualne. Obecnie pod opieką 
dzięgielowskiego Diakonatu są osoby starsze, wymagające całodobowej opieki  
i wsparcia. To ludzie schorowani, niepełnosprawni, czasem borykający się  
z problemem alkoholowym. Dla nas ważne jest, aby każda przyjęta osoba 
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odnalazła poczucie własnej wartości i przynależności oraz bezpieczeństwo. 
Rocznie pomagamy średnio 110-120 osobom. 

Czy przy okazji jubileuszu podpowie nam siostra, czego możemy życzyć 
Diakonatowi na kolejne lata działalności? 

Modlimy się o to, by Pan Bóg wskazał nam kierunki nowych motywacji  
w pracy z ludźmi potrzebującymi pomocy, a także by dzieło „Eben-Ezer” się 
rozwijało i aby młode pokolenie dołączyło do tego dzieła, gdyż „Eben-Ezer” to 
nie dzieło ludzi, ale Boże dzieło, i ufamy, że z Bożą pomocą trwać będzie przez 
kolejne lata. 

 

 

zdjęcia: wikipedia.pl, Wieści Wyższobramskie 

źródło: Wieści Wyższobramskie – Listopad (231), 11/2023 
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ja jestem drzwiami! 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ja jestem drzwiami! 

08.11.2023, godz. 17:00 

22.11.2023, godz. 17:00 

Serdecznie zapraszamy na spotkania na Spotkania dla osób 
zainteresowanych kościołem ewangelickim! 

 

Godziny biblijne 
Od października wznowiliśmy spotkania w ramach Godzin Biblijnych. 

Serdecznie zapraszamy! 

Najbliższe spotkania odbędą się: 

15.11.2023 – 17:00 - Godzina Biblijna  

29.11.2023 – 17:00 - Godzina Biblijna  
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Postacie Biblijne – CYKL 
Smutno się patrzy jak niegdyś wielkie ogromne Państwo Izraela zostaje 

zrujnowane przez podziały. Smutniej, że zamiast dążyć do zjednoczenia ich 
konflikty się jeszcze bardziej pogłębiały i na nic nie „pomogły” zagrożenia ze 
strony państw ościennych. Warto tutaj jednak wspomnieć o jednym z królów. Bo 
za sprawą tego króla pojawiła się nadzieja na ponowne zjednoczenie Izraela. 
Dzięki reformom króla imieniem… 

…Hiskiasz (Ezechiasz) 

… Południowe Państwo Judy miało zawrócić z drogi zmierzającej do ruiny. 
Był synem Achaza. Hiskiasz po wstąpieniu na tron zaczął przeprowadzać 
reformę religijną. Podkreślał znaczenie oddawania czci jedynie Bogu Jahwe. Lud 
jednak był przywiązany do różnych bożków, którym oddawali cześć na 
wzniesionych przez siebie ołtarzach. Hiskiasz był nieugięty. Rozkazał nawet 
rozbić miedzianego węża – pamiątkę z czasów Mojżesza – gdyż ten także stał się 
obiektem kultu.  

Za sprawą króla Hiskiasza w królestwie Judy rozwinęła się gospodarka. 
Wzniesiono wiele wspaniałych budowli. Szczególnie ważnym było wzniesienie 
akweduktu, co w przypadku oblężenia miało zabezpieczyć odpowiednią ilość 
wody. 

Oprócz reformy religii i reformy budowlanej, Hiskiasz zabiegał również o 
niezależność od Asyrii. Tutaj trzeba przypomnieć, że Asyria chciała poszerzyć 
swoje królestwo aż po morze Śródziemne. Królestwo Północy opierało się 
wrogowi, zaś ówczesny król Królestwa Południowego – Achaz – nie czuł się 
militarnie dojrzały, dlatego dobrowolnie poddał się władcy asyryjskiemu. Stąd 
Królestwo Południowe poddane było Asyrii. 

Niestety zabiegi Hiskiasza o niezależność zakończyły się klęską. Za 
nieposłuszeństwo wobec Asyrii trzeba było drogo zapłacić. Spłacenie haraczu 
oznaczał oddanie Asyrii całego złota z królewskiego skarbca i świątyni. 
Zdzierano nawet złotą blachę z bramy świątyni.  

Mimo wszystko król Hiskiasz dalej pozostawał wierny Bogu. Stale w 
modlitwach powierzał sprawy narodu, jak i własne, Bożemu prowadzeniu. 

Niestety pewnego razu, król Hiskiasz śmiertelnie zachorował. Prosił Boga 
w modlitwie o uzdrowienie. Pan posłał Izajasza do króla, aby ten obwieścił mu 
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Słowo Pana. Bóg wysłuchał modlitw Hiskiasza i obiecał królowi jeszcze 15 lat 
życia i ochronę przed Asyrią. Hiskiasz poprosił o znak, aby mieć pewność, że 
Bóg go uzdrowi. Znakiem miało być cofnięcie się cienia o 10 stopni. 

Wieści o chorobie i uzdrowieniu Hiskiasza dotarły do Merodacha – króla 
Babilońskiego. Merodach wysłał posłów z upominkiem dla króla Judy. Hiskiasz 
po wysłuchaniu posłów zrobił największy błąd w swoim życiu – pokazał im cały 
swój skarbiec i cały majątek. Nie spodobało się to Izajaszowi, który napomniał, 
że wszystko to co pokazał posłom, zostanie zabrane do Babilonii – była to 
zapowiedź niewoli babilońskiej. 

Hiskiasz zmarł, zaś władzę królewską po nim objął Manasses – jego syn. 

 

 

 365 opowiadań dla ducha 
Słodka Święta 

Wśród tłumu wybranych przebywających w wielkim domu Bożym 
mieszkała pewna Słodka Święta. Święta ta, młoda i ciekawska, spoglądała co 
jakiś czas w dół, w przerażające głębie, gdzie tłoczyli się potępieni. 

Serce Słodkiej Świętej było tym głęboko zaniepokojone. 

Pośród potępionych odkryła młodego człowieka o niebieskich oczach. Jej 
serce przejęło się jeszcze bardziej: 

- To niemożliwe, aby człowiek o oczach tak pięknych musiał cierpieć 
wieczne męki. 

Słodka Święta zbliżyła się do Boga i zaczęła prosić: 

- Panie, widziałam na dole, w piekle, człowieka, który na pewno dostał się 
tam przez przypadek. Z pewnością dokonał czegoś dobrego podczas 
ziemskiego życia... czegoś choćby najmniejszego... 

Bóg wzruszył się prośbą Słodkiej Świętej i pozwolił jej przejrzeć księgę życia 
człowieka o niebieskich oczach. 
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Święta otworzyła 
wielką księgę życia. Już 
pierwsze strony nie 
dodawały odwagi, a w 
miarę jak przewracała 
karty, była zmuszona 
przyznać, że ten człowiek 
o niebieskich oczach 
dopuścił się najgorszych 
wykroczeń. Nie było 
nawet cienia dobrego 
czynu dla odkupienia 

okrucieństw jego życia. 

Jednak Święta nie traciła ducha i kontynuowała przeglądanie księgi. Aż 
niespodziewanie podskoczyła z radości: 

- Ach! Pewnego dnia człowiek o niebieskich oczach nie rozdeptał pająka, 
lecz pozostawił go przy życiu! 

Święta pobiegła uradowana do Boga i obwieściła mu swoje odkrycie. 
Przepełniony dobrocią Bóg rzekł do Słodkiej Świętej: 

- Uratował pająka, niech go uratuje pająk. 

I oto pająk zaczął tkać nić, która szybko opuszczała się w kierunku 
potępionych w piekle. 

Człowiek o niebieskich oczach ujrzał nić i wyciągnął ramiona, podczas gdy 
pająk kontynuował swoje dzieło. W końcu człowiek zdołał uchwycić przedmiot 
swojej nadziei i zaczął podciągać się, wspinając się powoli i przybliżając do 
światła. 

Nagle zorientował się, że jego towarzysze niedoli również uczepili się nici i 
wspinają się za nim. 

- Zerwiecie nić! - krzyknął. - Pajęcza nić nie może unieść całego tego 
ciężaru! 
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I zaczął kopać towarzyszy, aby ich strącić. 

Jednak ci, zdesperowani, jeszcze mocniej przywierali do zbawczej nici. 

Silne szarpnięcia, spowodowane przez człowieka o niebieskich oczach, 
zerwały nić i Słodka Święta ze smutkiem w duszy długo towarzyszyła wzrokiem 
człowiekowi niebieskich oczach, gdy spadając, wirował w ciemnościach, które 
go wchłonęły na zawsze. 

 

Wszyscy czepiamy się tej samej nici. Wspinanie każdemu sprawia trudność. 
Jednak kopanie jest niedopuszczalne. 

Źródło: ”365 krótkich opowiadań dla ducha” B. Ferrero – 1 listopada 
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  Biblioteka parafialna poleca… 
„Twórcza partnerka” - L. Dillow 

Czy życie małżeńskie może być fascynującą, 
pełną pasji przygodą? 

Być twórczą partnerką swego męża, jego 
najlepszą przyjaciółką i niezastąpioną pomocą, a 
równocześnie nie zaniedbać rozwoju osobistego, 
własnych pasji, pracy zawodowej – to poważne 
wyzwania dla współczesnej kobiety. Czy potrafimy 
pogodzić te role? Czy chcemy szukać nowych 
rozwiązań różnych sytuacji, które niesie życie? 

Linda Dillow znakomicie prezentuje obraz 
małżeństwa, podnosząc rolę żony i matki do poziomu 

pełnego godności i znaczenia. W praktycznych przykładach, z dużą dozą 
poczucia humoru, podsuwa kobietom twórcze pomysły, które mogą 
wprowadzić w życie małżeńskie i rodzinne pełnię pasji, radości i 
zadowolenia. 

 “Mroki” - J. Jiràsek 

W Mrokach napisanych w latach 192-1914, 
odtworzył Alojzy Jiràsek najbardziej ponury okres 
dziejach narodu czeskiego. Jest to obraz szalejącej 
kontrreformacji katolickiej, obraz ludu gnębionego 
przez sfanatyzowany kler i zarazem obraz walki o 
język narodowy, którego strażnikiem był lud. Akcja 
tej powieści toczy się w latach 1723-1729; 
rozpoczyna ją kontrreformacja w Pradze Karola VI 
Habsburga na króla czeskiego, a kończą uroczystości 
związane z kanonizacją św. Jana Nepomucena, 

którym towarzyszy rozbicie ostatniej gminy wyznawców Jana Husa w Pradze. 
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CHWILA RELAKSU 
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1. Z kim procesował się Bóg na pustyni? (Ez 20,36)      

2. Miał ją ułożyć i opowiedzieć jako przypowieść .      

3. Są jak lisy w ruinach (Ez 13,4)         

4. Strzelały z ognia (Ez 1,13)          

5. Spadnie na bezbożnego (Ez 18,20)         

6. W jaką szatę był odziany mąż, do którego odezwał się anioł? (Ez 10,2)  

7. Boją się go przywódcy ludu (Ez 11,8)        

8. Postawił Ezechiela na nogi (Ez 2,2)        

9. Nad jaką rzeką ręka Pańska spoczęła na Ezechielu? (Ez 1,3)    

10. A tego kierunku zjawiła się chwała Boga (Ez 43,2)     

11. Topi się w nim srebro (Ez 22,22)         

12. Przylgnie do podniebienia i zaniemówi (Ez 3,26)      

13. Co musi padać, aby pojawiła się tęcza (Ez 1,28)      

14. Było wyniosłe z powodu piękności (Ez 28,17)      

15. Bóg zaprowadził tam lud z Egiptu (Ez 20,10)       

16. Przyleciał na Liban (Ez 17,3)         

17. Są na ustach ludu (Ez 33,31)          

18. Opłakiwały go kobiety (Ez 8,14)         

19. Jest nim prorok dla Izraela (Ez 3,1-21)        

20. Mieli je fałszywe, fałyszywi prorocy (Ez 13,6)      

21. Jakie serce będzie usunięte z wnętrza złych przwódców? (Ez 11,19)   

22. Nie popełniła nawet połowy grzechów Jeruzalemu (Ez 16, 51)   
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Historia dla dzieci 

Upadek pierwszych ludzi 
A wąż był chytrzejszy niż wszystkie dzikie zwierzęta, które uczynił Pan 

Bóg. I rzekł do kobiety: Czy rzeczywiście Bóg powiedział: Nie ze wszystkich 
drzew ogrodu wolno wam jeść? A kobieta odpowiedziała wężowi: Możemy jeść 
owoce z drzew ogrodu, tylko o owocu drzewa, które jest w środku ogrodu, rzekł 
Bóg: Nie wolno wam z niego jeść ani się go dotykać, abyście nie umarli.  

Na to rzekł wąż do kobiety: Na pewno nie umrzecie, lecz Bóg wie, że gdy 
tylko zjecie z niego, otworzą się wam oczy i będziecie jak Bóg, znający dobro  
i zło. A gdy kobieta zobaczyła, że drzewo to ma owoce dobre do jedzenia i że 
były miłe dla oczu, i godne pożądania dla zdobycia mądrości, zerwała z niego 
owoc i jadła. Dała też mężowi swemu, który był z nią, i on też jadł.  

Wtedy otworzyły się oczy im obojgu i poznali, że są nadzy. Spletli więc 
liście figowe i zrobili sobie przepaski. A gdy usłyszeli szelest Pana Boga 
przechadzającego się po ogrodzie w powiewie dziennym, skrył się Adam z żoną 
swoją przed Panem Bogiem wśród drzew ogrodu.  

Lecz Pan Bóg zawołał na Adama i rzekł do niego: Gdzie jesteś? A on 
odpowiedział: Usłyszałem szelest twój w ogrodzie i zląkłem się, gdyż jestem 
nagi, dlatego skryłem się.  

Wtedy rzekł Bóg: Kto ci powiedział, że jesteś nagi? Czy jadłeś z drzewa,  
z którego zakazałem ci jeść? Na to rzekł Adam: Kobieta, którą mi dałeś, aby była 
ze mną, dała mi z tego drzewa i jadłem.  

Wtedy rzekł Pan Bóg do kobiety: Dlaczego to uczyniłaś? I odpowiedziała 
kobieta: Wąż mnie zwiódł i jadłam. Wtedy rzekł Pan Bóg do węża: Ponieważ to 
uczyniłeś, będziesz przeklęty wśród wszelkiego bydła i wszelkiego dzikiego 
zwierza. Na brzuchu będziesz się czołgał i proch będziesz jadł po wszystkie dni 
życia swego!  

I ustanowię nieprzyjaźń między tobą a kobietą, między twoim potomstwem 
a jej potomstwem; ono zdepcze ci głowę, a ty ukąsisz je w piętę. Do kobiety zaś 
rzekł: Pomnożę dolegliwości brzemienności twojej, w bólach będziesz rodziła 
dzieci, mimo to ku mężowi twemu pociągać cię będą pragnienia twoje, on zaś 
będzie panował nad tobą.  
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A do Adama rzekł: Ponieważ usłuchałeś głosu żony swojej i jadłeś  
z drzewa, z którego ci zabroniłem, mówiąc: Nie wolno ci jeść z niego, przeklęta 
niech będzie ziemia z powodu ciebie! W mozole żywić się będziesz z niej po 
wszystkie dni życia swego!  
Ciernie i osty rodzić ci będzie  
i żywić się będziesz zielem 
polnym. W pocie oblicza 
twego będziesz jadł chleb, aż 
wrócisz do ziemi, z której 
zostałeś wzięty; bo prochem 
jesteś i w proch się obrócisz.  

I nazwał Adam żonę 
swoją Ewa, gdyż ona była 
matką wszystkich żyjących.  
I uczynił Pan Bóg Adamowi  
i jego żonie odzienie ze skór,  
i przyodział ich. I rzekł Pan 
Bóg: Oto człowiek stał się taki 
jak my: zna dobro i zło. Byleby 
tylko nie wyciągnął teraz ręki 
swej i nie zerwał owocu także 
z drzewa życia, i nie zjadł,  
a potem żył na wieki!  

Odprawił go więc Pan 
Bóg z ogrodu Eden, aby 
uprawiał ziemię, z której został 
wzięty. I tak wygnał 
człowieka, a na wschód od 
ogrodu Eden umieścił cheruby 
i płomienisty miecz wirujący, 
aby strzegły drogi do drzewa 
życia.  

1Mż 3,1-24 
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 Kraje ŚFL 
W październiku  

w ramach cyklu modlitw 
o kościoły członkowskie 
ŚFL modliliśmy się o:  

 Ewangelicki 
Kościół Augsburskiego 
Wyznania w Austrii 
liczy ponad 270 tysięcy 
wiernych. Organizacyjnie 
podzielony jest na  

7 diecezji i 191 parafii. Wraz z Kościołem Ewangelickim Helweckiego 
Wyznania tworzy jednostkę kościelną co oznacza współpracę w niektórych 
obszarach, ale czyni oba Kościoły w pełni niezależnymi w kwestiach 
tożsamości konfesyjnej i administracji. 

 We Francji funkcjonują trzy Kościoły należące do Światowej Federacji 
Luterańskiej: 

 Zjednoczony Protestancki Kościół Francji skupia w swoich szeregach 
wiernych wyznania luterańskiego (mniejszość) oraz reformowanego. 
Razem liczą oni 300 tysięcy wiernych. Podzielony jest na 9 regionów, 
obsługuje 960 parafii i zatrudnia 456 duchownych obojga płci. 

 Zjednoczony Protestancki Kościół Alzacji i Lotaryngii zrzesza 250 
tysięcy wiernych i podobnie jak siostrzany Kościół Francuski jest unią 
reformowano-luterańską. Związany historycznie z terytorium francusko-
niemieckiego pogranicza zatrudnia 250 duchownych. 

 Malgaski Kościół Protestancki we Francji wywodzi się z Madagaskaru 
i jest odpowiedzią na duchowe potrzeby migrantów i ich dzieci 
urodzonych we Francji. Powołana w latach 50tych XX w. wspólnota 
została założona przez afrykańskich studentów i dziś liczy 10 tysięcy 
wiernych. 

 Kościół Protestancki w Holandii liczy ponad 1,73 miliona wiernych. 
Powstał z połączenia Kościołów reformowanych i luterańskich. Jest 
członkiem Światowej Federacji Luterańskiej oraz Światowego Aliansu 
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Kościołów Reformowanych. Przez ponad 30 lat Kościół utrzymywał 
kontakty partnerskie z parafiami luterańskimi i reformowanymi w Polsce, co 
było okazją do spotkań dyskusyjnych, wymiany chórów, młodzieży  
i seminariów teologicznych. Działania koordynowały komisje w Polsce  
i Holandii.   

 W Niemczech funkcjonują następujące Kościoły: 

 Kościół w Lippe ( część luterańska) liczy 27,500 wiernych. 

 Kościół Ewangelicki w Środkowych Niemczech liczy 677,436 
wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Badenii liczy 2,757 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Bawarii liczy 2,297,509 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Brunszwiku liczy 341,919 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Północnych Niemczech liczy 
2,063,904 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Oldenburgu liczy 418,086 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Wirtembergii liczy 1,993,460 
wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Hanowerze liczy 2,630,125 
wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Saksonii liczy 677,064 wiernych. 

 Kościół Ewangelicko-Luterański w Schaumburgu-Lippe liczy 52,364 
wiernych. 

 Federacja Ewangelicko-Luterańskich Kościołów Szwajcarii i Księstwa 
Lichtensteinu istnieje od 1967 roku, zrzesza pięć parafii luterańskich w: 
Bazylei, Bernie, Genewie i Zurychu (Szwajcaria) oraz Vaduz (Liechtenstein) 
i liczy niecałe 4 tysiące wiernych. Każda z parafii ma swój własny charakter 
wynikający z historii jej powstania, z jej lokalnego kontekstu, a także z różnic 
językowych. Parafie posługują się m.in. językiem niemieckim, fińskim, 
angielskim, duńskim, norweskim. 
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 Uchwycone w obiektywie… 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

zdjęcia:  

I. Gabryś,  
A. Zelent 
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Komunia domowa 
Zachęcamy do kontaktu z parafią i umówienia terminu odwiedzin 

domowych duchownego! Jeśli z powodu złego stanu zdrowia, podeszłego 
wieku lub innych wydarzeń losowych nie możesz uczestniczyć  
w nabożeństwach, poinformuj parafię! 

Uczestnictwo w nabożeństwach, w społeczności ludzi wierzących jest 
potrzebne do budowania wspólnoty oraz duchowego wzmacniania się.  
W szczególny sposób doświadczamy tego w chwili, kiedy nie będziemy mogli  
z różnych powodów uczestniczyć w niedzielnych i świątecznych nabożeństwach. 
Póki jesteśmy młodzi i na siłach prawdopodobnie nie zrozumiemy pierwszego 
zdania… dopiero w chwili słabości zauważymy jak wiele nam brakuje, gdy nie 
możemy razem spotkać się w kościele na wspólnej modlitwie. Doświadczają 
tego zwłaszcza osoby starsze oraz ciężko chore, kiedy w szczególny sposób 
potrzebują duchowego wsparcia i obecności swojego duszpasterza. 

Jeśli nie możesz przyjść do Kościoła, pozwól aby Kościół przyszedł do 
Ciebie! Prosimy o kontakt z duchownym naszej parafii i umówienie terminu 
odwiedzin domowych. Przy takiej okazji można porozmawiać  
z duszpasterzem oraz przeżyć domową Spowiedź i Komunię Świętą. 

ks. Bartłomiej Polok – 519 472 406 
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Intencje modlitewne 
Chcielibyśmy Was wszystkich zachęcić, by co dzień mieć  

w pamięci wymienione niżej intencje i zanosić je do Boga w swoich modlitwach. 
Zachęcamy także do dzielenia się swoimi intencjami, które zamieścimy  

w przyszłym miesiącu  সহ 

Modlimy się bo wierzymy, że wiele może usilna modlitwa sprawiedliwego 
Jk 5,16 

 Zachęcamy do wspólnej modlitwy o… 

- Zdrowie dla naszych parafian 
- Pokój na Ukrainie oraz w Izraelu i ustanie działań wojennych 
- Kościoły Luterańskie należące do ŚFL 
- Remont budynku Koinonii 
- Planowany remont Domu Parafialnego 
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DANE TELEADRESOWE PARAFII 
ks. Bartłomiej Polok - Duszpasterz Parafii 

Działalność Gospodarcza Koinonia 
Tel.: 519 472 406 
 

Parafia Ewangelicko - Augsburska w Mrągowie 
ul. Kościelna 2 
11-700 Mrągowo 
tel.: 89 741 30 44 

 

mgr Elżbieta Polok - Dom Gościnny Koinonia 

Tel.: 690 128 927 
Centrum Integracji Społecznej 

Tel.: 694 598 545 

 

Strona Internetowa Parafii: www.mragowo.luteranie.pl 
e-mail: luteraniemragowo@gmail.com 
e-mail: mragowo@luteranie.pl 

Numer konta bankowego Parafii Ewangelicko - Augsburskiej w 
Mrągowie: 

BNP Paribas 08 1600 1462 1855 0784 1000 0001 

 

Darowizny i składki przekazane na konto można odliczyć od 
podatku! 

 
Redakcja: E. Polok, A. Zelent 
Korekta: ks. B. Polok 


